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Acta de la reunió de la Comissió Consultiva del  
Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

 
 

Convocatòria  

Data: 2 de maig de 2024 
Hora: 17:00 
Lloc: Centre d’Informació de Mura 
 

Ordre del dia 

1.  Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior 

2.  Informe de gestió  

3.  Projectes principals 

a. Projecte de rehabilitació de la Mata. Segona Fase 

b. Ampliació del Projecte Tech4Nature 

c. Donar compte de les actuacions dutes a terme a La Mola, d’acord amb el 
document del Pla de Futur 

4.  Projecte Life eCOadapt50 d’adaptació al canvi climàtic i constitució del grup de 
participació del mateix 

5.  Torn de paraules 

 

Assistents 

Presideixen la reunió:  

- Sr. Josep Canals, alcalde de l’Ajuntament de Mura 
- Sra. Joana Barber Rosado, cap del Servei de Gestió de Parcs Naturals 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

- Sra. Laura Roda Leal, regidora de l’Ajuntament de Mura 
- Sra. Glòria Amigó Aso, regidora de l’Ajuntament de Mura 
- Sra. Marga Rodríguez, tècnica de l’Ajuntament de Terrassa 
- Sra. Verònica Huguet Puig, tècnica de medi ambient de l’Ajuntament de Sant Vicenç 

de Castellet 

Assistents en representació de les entitats i sectors membres: 

- Sr. Francesc Closa, investigadors UAB-Facultat de Veterinària 
- Sr. Salvador Vives i Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
- Sr. Quim Vancells Martí, vocal de l’Agrupació Bombers Voluntaris de Matadepera 
- Sra. Marta Marquès Palau, presidenta del Centre Excursionista de Mura 
- Sr. Jordi Miranda i Rius, president de la Unió Excursionista de Matadepera 

Assistents d’empreses adherides a la CETS: 

- Sra. Meritxell Folch Vázquez, gerent del Restaurant La Pastora 
- Sra. Sílvia Comellas Compte, gerent de 3 Turons - Història i Patrimoni 
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Assistents projecte Life eCoadapt50: 

- Sra. Raquel Samuell, Institut Cerdà 

Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda de la Diputació de 
Barcelona: 

- Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac 
- Sr. Daniel Pons Julià, tècnic de conservació del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i 

l’Obac 
- Sr. Jose Santaella Alegre, tècnic de territori del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i 

l’Obac 
- Sra. Olga Tejero Ávalos, administrativa del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

Desenvolupament de la sessió: 

El Sr. Josep Canals disculpa a la regidora de medi ambient, que és de camí, i dona la 
benvinguda als assistents. 

Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

La Sr. Joana Barber dona la benvinguda als assistents, informa que, si ningú s’hi oposa, es 
gravarà la sessió i es refereix a les actes de la reunió del dia 17 d’octubre i de la reunió 
extraordinària del dia 15 de gener per demanar si algú dels presents vol fer cap modificació 
als esborranys tramesos. 

No es presenta cap objecció, de manera que s’aproven les actes. 

Projecte Life eCOadapt50 d’adaptació al canvi climàtic i constitució del grup de 
participació del mateix 

La Sra. Joana Barber informa que s’iniciarà la reunió amb el quart punt de l’ordre del dia i 
presenta a la Sra. Raquel Samuell de l’Institut Cerdà, en el marc del projecte Life eCOadapt50. 
Recorda que el projecte es va presentar a l’anterior reunió i que la Comissió Consultiva es va 
constituir com a grup de participació del mateix. 

La Sra. Raquel Samuell informa que des de l’Institut Cerdà s’està elaborant una diagnosi per 
poder disposar d’un informe actualitzat de com el canvi climàtic està afectant al parc i com 
afectarà en els propers anys. Tot seguit presenta la dinàmica participativa, en línia, que es 
porta a terme per part de tots els assistents a la reunió. 

Un cop finalitzada la dinàmica la Sra. Raquel Samuell informa que properament es farà arribar 
l’informe de resultats i que a finals de juny la diagnosi estarà més tancada i es mirarà de 
compartir amb el grup de participació. 

La Sra. Joana Barber comenta que un cop tinguem la diagnosi podrem definir quines accions 
i actuacions volem que es portin a terme a l’àmbit del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt 
i l’Obac, accions que s’hauran d’anar seguint a través d’un sistema d’indicadors i analitzar-ne 
el resultat. 

Informe de gestió 

El Sr. Àngel Miño presenta l’informe de gestió destacant els aspectes més rellevants de cada 
àmbit de gestió. 

Informe de Gestió. Activitats 2024 
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 Conservació del Patrimoni Natural i Cultural 
 Ús Públic i Educació Ambiental 
 Desenvolupament Sostenible i Benestar de la Població 
 Activitats de Coordinació i Governança 

 

Conservació del Patrimoni 

 Pla Bàsic d’infraestructures de Prevenció d’Incendis 2024.  
 Projecte d’arranjaments de la Xarxa viària per a la Xarxa de Parc (18 km)

  
  Gestió forestal (Matarrodona i Obac)             
 Recollida d’escombraries  2024.  

 Convenis amb els municipis   
 Manteniment  ordinari d’equipaments  
 Recuperació del Camí Ral de Talamanca a Navarcles (executat) 
 Excavacions arqueològiques (2022-25 campanyes estiu) 

 Cova Simanya, Cova de la Canal ( Subvenció 4 anys SERP; UB)  
 Projecte d’arranjament del camí del Montcau (executat) 

 
Activitats de Conservació i Seguiment 

 Convenis de Col·laboració: 
 Universitat de Barcelona.  

 Centre Monitoratge de la Biodiversitat de les Muntanyes 
Mediterrànies. Equip Biologia Conservació - IRBio (2021-2024) 

 Canvi Ambiental de la Xarxa Fluvial - Equip FEHM – IRBio (2023-
2026).  

 Servei Meteorològic de Catalunya – Fenocat (Xarxa de seguiment 
fenològic de Catalunya) 2024-2027 

 Museu de Granollers. Ciències Naturals 
 Institut Català d’Ornitologia 

 Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del 
parc) Planificat i executat en diversos graus, depenent de la planificació de cadascun 
dels seguiments. Mes de 20  seguiments diferenciats 

 Seguiment de l’àliga perdiguera (2024: no han fet niu) 
 Seguiment de nidificació de l’aufrany (2024: nidificació) 
 Seguiment de la nidificació del falcó mostatxut 
 Seguiment de la nidificació del falcó pelegrí  (2024: 3 pols nascuts) 

    
Ús Públic i Educació Ambiental 

 Opera als Parcs (28/4) Granera 
 Viu el Parc 2024 (33ena edició. 5/5 Matinal) 
 Dia Europeu dels Parcs amb Parcs i Biblioteques (26/5) 
 Poesia als parcs (11/5 Marquet) i Parcs Concert  
 Pla d’Informació (Contractació Externa)  
 Centre de Documentació del Parc  
 Parc a Taula (2024) 
 Senyalització Interpretativa  
 Manteniment  senyalització  
 Projectes de Mobilitat  

 
Projectes Europeus 

 Projecte Next Generation de Turisme als Parcs (2 ME) 
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 Acord amb el Servei de Turisme (DB) 
 Carta Europea de Turisme Sostenible  

 PIREP-Next Generation (25%) Rehabilitació de la Mata 
 Projecte PROMACC Les Arenes  

 Acord amb l’Ajuntament de Castellar del Vallès i l’Ass. Prop. CdV, Ga i SLS. 
12 crèdits 

 
Activitats de Coordinació i Governança 

 Informes i Suggeriments 
 Període: 1/1/2023 al 31/12/2023 

 

 

 Sistema Q de qualitat en ENP 

 

 

 

2023

Activitats científiques, Culturals i Educatives 39

Activitats Esportives, Turístiques i de lleure 90

Aplecs, Trobades, Festes i Fires 11

Aprofitaments Recursos Naturals 1

Caça 5

Camins 2

Circulació Motoritzada 1

Filmacions i Reportatges Fotogràfics 8

Aprofitaments Forestals (PTGMF) 9

Informació General 0

Instal·lacions Tècniques 5

Pla de Seguiment (Flora/Fauna)

Urbanístic 2

Altres 12

Denúncies 47

Suggeriments Sistema Q 41

Informació

Informes interns (Subvencions part)inici 2017 14

TOTAL 287

Núm de 

suggeriments

Mitjana dies de 

resposta

Total 2006 42 64,5

Total 2007 58 20

Total 2008 51 27

Total 2009 72 19

Total 2010 55 6

Total 2011 62 14

Total 2012 53 20

Total 2013 68 16

Total 2014 72 19

Total 2015 45 20

Total 2016 51 22

Total 2017 45 19

Total 2018 43 21

Total 2019 38 22

Total 2020 64 18

Total 2021 62 10

Total 2022 27 9

Total 2023 41 8
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La Sra. Joana Barber comenta que un dels grans objectius del projecte de sensorització Next 
Generation de Turisme és saber què està passant al parc i que la gent quan s’hi apropa ho 
faci sabent-ho, per adaptar la visita a la situació de freqüentació i d’ocupació dels 
aparcaments, ja que d’aquest manera el visitant obtindrà una visita de més qualitat. 

El Sr. Francesc Closa pregunta si en tot aquest projecte de sensorització dels aparcaments 
també s’ha tingut en compte la proposta d’ampliació del parc. 

El Sr. Àngel Miño respon que no hi ha una relació directa i comenta que l’ampliació del parc 
depèn de la voluntat política, tot i que s’hi està treballant i s’han encarregat estudis per 
disposar d’arguments per plantejar la proposta d’ampliació. 

La Sra. Joana Barber informa que aquesta proposta d’ampliació neix de la voluntat d’uns 
municipis, davant la qual la Diputació de Barcelona actua com de gabinet tècnic. Exposa que 
aquesta proposta d’ampliació s’ha de justificar molt bé, ja que l’objectiu no és ampliar l’àmbit 
del Pla especial sinó que tot sigui parc natural. Comenta que des de la Generalitat de 
Catalunya no es veu la necessitat d’ampliar el parc natural i informa que cal acabar de definir 
el límit, per tant considera que el projecte pot anar endavant tot i que serà lent. 

La Sra. Marga Rodríguez s’interessa per l’estudi de viabilitat econòmica que va sortir a la 
premsa. 

La Sra. Joana Barber aclareix que és un estudi de valorització de les funcions econòmiques i 
socioambientals de la Xarxa de Parcs Naturals de la Diputació de Barcelona. 

El Sr. Quim Vancells s’interessa per en quin punt s’està del projecte de rehabilitació de la 
Mata i pregunta si l’accés lliure de visitants per l’entorn de la casa canviarà. 

La Sra. Joana Barber respon que en principi no es preveu cap tancament de l’entorn. 

El Sr. Jordi Miranda considera que està molt bé informar al visitant de quina és l’ocupació de 
les zones d’aparcament i pregunta si aquest projecte està lligat a la difusió d’itineraris per 
altres indrets del parc. 

El Sr. Àngel Miño respon que l’objectiu és oferir altres opcions per donar a conèixer els eixos 
oriental i occidental del parc, menys freqüentats i de gran interès pel seu valor patrimonial i 
natural. 

La Sra. Marta Marquès s’interessa per si s’ha plantejat la possibilitat que hi pugui haver alguna 
altra figura per regular els aforaments i evitar els col·lapses que es produeixen alguns caps 
de setmana a Mura. 

La Sra. Joana Barber respon que en el sistema de sensorització que es preveu instal·lar als 
aparcaments s’hi pot fer constar les zones del parc que tenen l’aforament complet. 

El Sr. Àngel Miño comenta que el parc disposa d’un Pla d’informació que abasta tots els 
municipis del parc, el personal del qual facilita tot aquest tipus d’informació als visitants. 

La Sra. Joana Barber comenta que és important disposar de la informació abans de la situació 
de col·lapse. Cal preveure la situació per tenir temps de reacció. 

La Sra. Laura Roda pregunta si seria possible ampliar el nombre d’autobusos i promocionar-
ne l’ús. 
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La Sra. Joana Barber informa que es tracta d’una línia regular que ja existeix i entre la 
Generalitat de Catalunya i la Diputació de Barcelona s’ha fet una inversió per ampliar-ne la 
freqüència. Per altra banda, està totalment d’acord que cal fer-ne més promoció. 

Projecte de rehabilitació de la Mata. Segona fase 

El Sr. Àngel Miño continua amb l’exposició del projecte de rehabilitació de la Mata. Informa 
que fa anys s’hi va dur a terme una restauració, però amb el temps i si no hi ha ús la masia 
es va deteriorant i comenta que arrel de l’aprovació del Projecte Next Generation s’està duent 
a terme la rehabilitació, amb l’objectiu que pugui acollir l’oficina del parc i un centre 
d’investigació a disposició de les universitats catalanes i que els estudiants que desenvolupen 
estudis i projectes en el parc hi puguin fer estades. 

La Sra. Joana Barber informa que s’ha fet l’encàrrec per dur a terme un estudi de viabilitat 
econòmica i comenta que la voluntat és que sigui un espai obert per fer-hi divulgació, recerca 
i formació. 

Es debat sobre la gestió i la viabilitat de les propostes d’activitats en masies i finques 
públiques. 

Ampliació del Projecte Tech4Nature 

El Sr- Daniel Pons continua amb la presentació del Projecte Tech4Nature, el qual es va iniciar 
l’any 2022 sota el paraigua d’un projecte de col·laboració entre la companyia xinesa HUAWEI 
i l’entitat conservacionista a nivell internacional UICN amb l’objectiu de fer que la tecnologia 
pugui tenir major impacte en aspectes socials i ambientals. Comenta que es va valorar molt 
positivament la implementació de càmeres i GPS que ja s’havia fet al parc i se’ns va proposar 
engegar un projecte pilot per, a través de la tecnologia, millorar la comptabilització de l’ús 
públic amb la conservació, tot detectant com les pertorbacions de l’ús públic poden afectar el 
comportament i la nidificació de rapinyaires. 

La Sra. Joana Barber agraeix la dedicació, el bon fer i l’entusiasme de tot el personal del parc 
que ha fet que el projecte continuï endavant. 

Donar compte de les actuacions dutes a terme a La Mola, d’acord amb el document del 
Pla de Futur 

La Sra. Joana Barber reprèn l’explicació exposant quina és la situació de la Mola. Informa que 
la concessió administrativa va finalitzar al gener i que actualment al cim hi ha personal 
informador i que durant el mes de juny s’incorporarà personal de vigilància. Comenta que el 
concessionari té fins a deu mesos per buidar l’equipament i informa que des de la Diputació 
de Barcelona es van reparar uns vidres que estaven trencats, es van haver de tancar els 
lavabos perquè no hi havia aigua i s’han instal·lat uns lavabos secs per al personal 
d’informació. Informa també que, a banda del personal informador, s’ha contractat a una 
persona que realitza tasques de manteniment. 

Per altra banda, recorda que es va crear un grup de treball de la Mola, el qual va sortir de la 
Comissió Consultiva. Comenta que el grup de treball està obert als interessats que s’hi vulguin 
incorporar i informa que a la Comissió Consultiva sempre es donarà compte de les decisions 
que es prenguin en el grup de treball de la Mola. 

Comenta que s’estan analitzant les dades preses pels conta persones i informa que, tot i fer 
poc temps de la finalització de la concessió, sembla que ha baixat el nombre de gent que puja 
a la Mola, tot i que cal una mica més de temps per confirmar aquesta tendència. 



 7 

El Sr. Jordi Miranda s’interessa per quin és el perfil del personal que hi ha dalt del cim. 

El Sr. Àngel Miño respon que més que un perfil d’interpretació del patrimoni tenen un perfil 
d’informador a nivell de quines són les regulacions i aspectes a tenir en compte quan visitem 
l’espai natural. 

Torn obert de paraules 

La Sra. Sílvia Comellas s’interessa pel canvi de gestió de la cova Simanya. 

La Sra. Joana Barber respon que per poder fer visites interpretatives a la cova Simanya cal 
tenir el permís d’urbanisme, igual que es va fer per a les visites de la cova de Mura. 

El Sr. Salvador Vives comenta que caldria actualitzar els rètols que regulen l’accés a l’avenc 
del Daví i a l’avenc de Castellsapera, ja que difereixen d’un lloc a l’altre. 

El Sr. Àngel Miño respon que s’està treballant en reposar tota aquesta senyalització. 

Sense cap altra intervenció ni qüestió a tractar s’agraeix la participació i es dona per finalitzada 
la reunió a les 19:00 hores. 
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